

ISSN 0869-544X

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК



Сентябрь •
ВЕДЕНИЕ



2021



Содержание

СТАТЬИ

<i>Флоря Б. Н.</i> (Москва). Гетман и старшина в Левобережном гетманстве в годы правления Демьяна Многогрешного (1669–1672)	5
<i>Кочегаров К. А.</i> (Москва). Польный гетман Григорий Огинский, литовские республиканцы и Россия в первые месяцы после Полтавской победы	12
<i>Прудовский П. И.</i> (Москва). Судьба польско-литовских пленных по Андрусовскому перемирию 1667 г. и миграции населения между Россией и Речью Посполитой	29
<i>Накишова М. Т.</i> (Екатеринбург). К истории Почепского дела князя А. Д. Меншикова	40
<i>Оксенюк А. А., Хутарев-Гарнишевский В. В.</i> (Москва). К происхождению запорожского кошевого атамана Петра Калнышевского и семьи Калусовских	60
<i>Пак Н. В.</i> (Санкт-Петербург). Еще раз к вопросу о редакциях Жития Антония Римлянина	79
<i>Виноградова Л. Н.</i> (Москва). Русская народная демонология и ее региональные особенности. Часть 2. Поверья о черте. Демонологизация умерших. Люди со сверхъестественными способностями	102

СООБЩЕНИЯ

<i>Ростовцева Ю. А.</i> (Москва). Мотивы странничества в житиях Христа ради юродивых (Проконий Устюжский, Исидор Твердислов, Василий Блаженный)	117
---	-----

РЕЦЕНЗИИ

<i>Хаванова О. В.</i> J. M. Bak, G. Pálffy. Crown and Coronation in Hungary 1000–1916 A.D.	127
<i>Гусев Н. С.</i> Ю. Константинова. Българите в османския Солун	130
<i>Черчук О. И.</i> Отечественная богемистика в новом тысячелетии: Сборник научных статей, посвященный памяти заслуженного профессора МГУ им. М. В. Ломоносова Александры Григорьевны Широковой	134
<i>Марич Б., Керкез Др.</i> Наш језик. У част професора Срета Танасића	137

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Станчев М. Г., Страшнюк С. Ю., Шкабура Я. И.</i> Международная научная конференция «Балканы в международных отношениях от Поздней античности до эпохи глобализации» (Х Дриновские чтения)	142
--	-----

ЮБИЛЕИ

<i>Полонский Д. Г.</i> К юбилею Анатолия Аркадьевича Турилова	147
---	-----

НЕКРОЛОГИ

<i>Сазонова Л. И.</i> Памяти Ханса Роте (1928–2021)	150
---	-----

Contents

ARTICLES

<i>Floria B.N.</i> (Moscow). Hetman and Starshina in the Left-bank Hetmanate during the rule of Demian Mnohohrishny (1669–1672).....	5
<i>Kochegarov K.Á.</i> (Moscow). The field hetman Hrehory Ogiński, the Lithuanian republicans and Russia in the first months after the battle of Poltava	12
<i>Prudovsky P.I.</i> (Moscow). Polish-Lithuanian prisoners of war after the Truce of Andrusovo and the migrations between Russia and the Commonwealth	29
<i>Nakishova M.T.</i> (Ekaterinburg). Some information to the history of the Pochep case of prince A.D. Menshikov	40
<i>Oksenyuk A.A., Hutarew-Garnishevsky W.W.</i> (Moscow). To the origin of the Zaporozhian Sich kish otaman Petro Kalnyshevskii and Kalusowski family	60
<i>Pak N.V.</i> (St. Petersburg). Once again to the question of the editions of the Life of Antonius the Roman	79
<i>Vinogradova L.N.</i> (Moscow). Russian Folk Demonology and its regional features. Part 2. Beliefs about the devil. Demonologization of dead people. People with supernatural abilities	102

ESSAYS

<i>Rostovtseva Yu. A.</i> (Moscow). Motives of wandering in the Lives of Christ for the sake of the fools (Prokópiy Ustyuzhsky, Isidor Tverdislov, Basil the Blessed)	117
---	-----

REVIEWS

<i>Khavanova O.V.</i> J.M. Bak, G. Pálffy. Crown and Coronation in Hungary 1000–1916 A.D.....	127
<i>Gusev N.S.</i> Iu. Konstantinova. Bulgarians in Ottoman Thessaloniki	130
<i>Cherchuk O.I.</i> Czech Linguistics in Russia in the new Millennium: Collection of articles dedicated to the memory of the honoured professor of the Lomonosov State University Alexandra Grigoryevna Shirokova	134
<i>Maric B., Kerkez Dr.</i> Our language. In honor of Sreto Tanasic.....	137

SCHOLARLY LIFE

<i>Stanchev M. G., Strashniuk S. Yu., Shkabura Ya. I.</i> International Scientific Conference «The Balkans in International Relations: from Late Antiquity to the Age of Globalization» (X Drinov Readings)...	142
--	-----

JUBILEES

<i>Polonski D.G.</i> For the anniversary of Anatoly Arkadyevich Turilov	147
---	-----

OBITUARIES

<i>Sazonova L.I.</i> An Obituary for Hans Rothe (1928–2021)	150
---	-----